

学校编码: 10384

分类号_____密级_____

学 号: 25520070153769

UDC_____

廈門大學

博 士 学 位 论 文

海外菲律宾人与菲律宾的
社会经济发展研究 (1974-2009)

A Study on the Overseas Filipinos and the Social &
Economic Development in the Philippines (1974-2009)

李 涛

指导教师姓名: 庄 国 土 教授

专业名称: 专门史

论文提交日期: 2010 年 4 月

论文答辩时间: 2010 年 月

学位授予日期: 2010 年 月

答辩委员会主席: 范可教授

评 阅 人: _____

2010 年 5 月

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为()课题(组)的研究成果,获得()课题(组)经费或实验室的资助,在()实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称,未有此项声明内容的,可以不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，
于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

厦门大学博硕士学位论文摘要库

摘要

海外菲律宾人是世界上重要的移民群体，在亚洲海外移民群体中数量仅次于中国海外移民、印度海外移民。截至 2008 年年底海外菲律宾人约有 820 万，分为永久性移民、临时性移民和非正规渠道移民三大类别，其海外移民人数约占其总人口的 8.88%。遍布世界各地 193 个国家或地区，五大洲基本上都有海外菲律宾人的分布。但在各洲的分布是不均衡的，主要以亚洲和美洲为主。菲律宾海外移民历史悠久，在其移民史上共经历了三大移民浪潮，而劳工移民始终是海外菲律宾人的重要组成部分。

就海外菲律宾人的移民动因而言，主要是由于迁出地、迁入地与移民家庭背景及个人属性等“推力”与“拉力”共同作用的结果。在菲律宾政府实施保障与借重的侨务政策之下，菲律宾移民海外活动的步伐进一步加大，海外菲律宾人与菲律宾的社会经济各方面的联系也进一步密切起来，推动了菲律宾的社会经济的发展。主要体现在：海外菲律宾人侨汇是菲律宾经济发展的重要动力，改善了菲律宾的贫困状况，弥补了贸易逆差和财政赤字；海外菲律宾人向菲律宾转移知识与先进技术，对提高菲律宾科技水平与知识转移产生了积极影响；海外菲律宾人促进了菲律宾对外贸易发展，在海外架起了一座推动菲律宾经济发展以及菲律宾发展对外贸易的桥梁，同时在加强菲律宾对外友好关系及传播菲律宾丰富的文化遗产等方面都有着突出贡献；海外菲律宾人的捐赠推动了菲律宾社会公益事业的发展，菲律宾海外移民的捐赠成了菲律宾用以提升公平的社会进步和经济发展的一个独特资源。但菲律宾大量的海外移民对菲律宾的负面影响也不容忽视，如侨汇主要用于赡养亲属、生产性投资不大，以及由移民引起的人才大量流失、移民家

庭问题、城乡贫富差距进一步扩大问题、社会文化问题等。

菲律宾的海外移民政策在近三十年来采取积极进取的政策，向世界各地输送了大量海外移民，尤其是劳工移民，同时采取一些保障与借重海外侨民的侨务政策，吸引了更多的海外侨民参与到菲律宾国内的社会经济发展中来，对当代菲律宾社会经济发展起着巨大推动作用。作为发展中的人口大国，菲律宾与中国一样，有着庞大的海外移民群体及其后裔。菲律宾海外移民与中国的海外华人华侨存在相同的特点：拥有一大批高级技术人才和专业人才，活跃在发达国家的各个领域，与母国联系密切……对比中菲侨务政策，汲取其侨务政策之精华，有利于我国侨务工作的进一步开展。

关键词： 菲律宾；海外菲律宾人；海外菲律宾劳工；社会经济发展

Abstract

Overseas Filipinos are the most important migrant groups in the world. Among the Asian migrant groups, its number is only less than that of Overseas Chinese, Indian diaspora. As of the end of 2008, the total number of overseas Filipinos reaches 8.2 million, and it's divided into permanent migrants, temporary migrants and irregular migrants, the number of its overseas migrants accounts for about 8.88% of its total population. They are in 193 countries or regions around the world, basically they are distributed in five continents. However, the distribution in all continents is uneven, mainly it's based in Asia and the Americas. It has a long history for Filipino migrants and it has experienced three major waves of migration during its migration history, while, labor migrants are always an important part of Overseas Filipinos.

As far as the motivation of Overseas Filipinos is concerned, it's mainly due to the result of both "push force" and "pull force" of the Philippines, immigration countries and regions, migrants' family background and personal attributes. Under the policy of Philippines Government to protect the rights and interests of Overseas Filipinos and rely on the strength of Overseas Filipinos, the pace of migration activities further increases, the linkages of all socio-economic aspects between Overseas Filipinos and the Philippines are more closely, which has promoted the further socio-economic development of the Philippines. The reflections mainly are: remittances from overseas Filipinos in the Philippines have become an important driving force of economic development, which helps to improve the poverty situation in the Philippines , make

up for the trade deficit and fiscal deficit; Overseas Filipinos transfer the knowledge and advanced technologies to the Philippines, which has a positive impact on improving the level of science and technology and knowledge transfer in the Philippines; Overseas Filipinos promoted the development of foreign trade of the Philippines, they has put up the friendship bridges for promoting the domestic economic development and the foreign trade development in the Philippines, at the same time, they further strengthened the friendly relations between the Philippines and foreign countries and the spread of rich cultural heritages of the Philippines. The contributions and donations from Overseas Filipinos have promoted the development of social welfare undertakings of the Philippines, and Overseas Filipinos has become a unique resource to raise the equitable social progress and economic development. But due to the large number of Filipinos has migrated out of the Philippines, the negative side which impacts on the Philippines can't be ignored, such as remittances from Overseas Filipinos are mainly used for family maintenance, production and investment are not sufficient; the issue of brain drain; migrant family issues; the widening gap between the urban and the rural because of migration; social and cultural issues,etc.

In the past three decades, the government of the Philippines adopted a proactive policy to send a lot of overseas migrants to all over the world, especially labor migrants. At the same time, it also took a number of migration policies to protect the rights and interests of Overseas Filipinos and rely on the strength of Overseas Filipinos to attract more Overseas Filipinos to participate in the domestic socio-economic development of the Philippines, which plays a fueled role in the

contemporary socio-economic development of the Philippines. As two developing countries with huge population, the Philippines and China have large groups of migrants and their descendants abroad. There are some similar social characteristics between the overseas migrants of the Philippine and those of China, that is , they also have a large number of senior technical personnels and professionals who actively enliven in various fields in the developed countries. By compared with the migration policies between the Philippines and China ,drawing their active and useful ingredients of migration policies will be good for the progress of our Overseas Chinese affairs work.

Key words: the Philippines;OFs;OFWs;Social-economic Development

目 录

中文摘要	I
英文摘要	III
目 录	VI
Table of Contents	XI
附表目录	XVI
插图目录	XIX
导 言	1
一、选题的缘起与意义	1
二、国内外研究述评	3
三、基本框架和研究方法	8
四、创新、难点与不足	10
五、若干基本概念的界定及相关说明	11
第一章 学理诠释：国际移民及其理论回顾	14
第一节 国际移民概念、类型与特征	14
一、国际移民的概念	14
二、国际移民的类型	17
三、国际移民的特征	22
第二节 国际移民迁移的相关理论与文献回顾	33
一、国际移民迁移的动因基础理论评述	33
二、国际移民迁移的影响研究文献回顾	40
三、国际移民理论界争议焦点：国际移民与输出国的发展关系	45
第二章 跨越历史与地域：海外菲律宾人的基本概况	48
第一节 海外菲律宾人概况	48

一、海外菲律宾人的身份认定	48
二、海外菲律宾人的人口总量及其分布	50
第二节 菲律宾劳工海外移民的历史回顾	57
一、海外菲律宾劳工的界定	57
二、海外菲律宾劳工的三大移民浪潮	58
第三节 海外菲律宾劳工的结构特征	66
一、OFWs 类别	66
二、劳工区域分布	67
三、劳工职业构成	70
四、劳工性别比重及年龄构成	72
五、劳工来源地区分布	75
六、劳工婚姻、宗教信仰构成	78
七、劳工教育文化程度构成	78
第三章 推力与拉力：海外菲律宾人移民海外的动因	80
第一节 迁出地“推力”	80
一、经济因素	80
二、政治因素	84
三、政策因素	87
四、中介制度因素	88
五、社会因素	89
六、移民网络因素	90
第二节 迁入地“拉力”	91
一、国际劳动力市场需求的拉动	91
二、区域经济整合的拉动	95
三、国外优厚福利制度和社会条件的拉动	96
第四章 保障与借重：菲律宾的侨务政策	101
第一节 制定保障海外移民国内外合法权益的法律法规	101

一、颁布与实施双重国籍法	101
二、颁布与实施海外缺席投票法	103
三、制定与实施反贩运人口法	104
四、菲律宾海外劳工的社会保障计划	110
五、“Pag-Ibig 海外项目”	112
六、海外菲律宾人生活资助基金	114
第二节 积极完善菲律宾海外就业管理体系	115
一、设立海外劳工事务顾问	115
二、设立海外就业管理局和海外劳工福利管理局	116
三、设立海外菲律宾劳工法律协助办公室	124
四、建立菲律宾海员一站式处理中心	125
第三节 实施吸引侨资的经济与社会措施	127
一、颁布与实施零售业贸易自由化法案	127
二、制定税制改革方案	129
三、保障海外菲律宾人土地所有权	130
四、提供便利的归国优惠政策	132
第四节 密切与海外移民在教育、科技、文化等领域的联系和合作	136
一、支持菲律宾海外学校的发展	136
二、加强海外移民与母国的文化联系	141
三、借助海外移民力量推动菲律宾发展	142
四、庆祝与表彰海外菲律宾人的杰出贡献	148
第五章 依存与互动：海外菲律宾人与菲律宾社会经济发展	157
第一节 海外菲律宾人与菲律宾社会经济发展的概况	157
一、海外菲律宾人侨汇是菲律宾社会经济发展的重要动力	157
二、海外菲律宾人向菲律宾转移知识与先进技术	164
三、海外菲律宾人促进了菲律宾对外贸易发展	171
四、海外菲律宾人的捐赠推动了菲律宾社会公益事业发展	174

第二节 海外菲律宾人推动菲律宾社会经济发展的特点分析	188
一、海外菲律宾人的侨汇主要用于赡养亲属，生产性投资不多.....	188
二、与菲律宾社会经济联系紧密的海外菲律宾人以定居于欧美发达国家为主.....	190
三、海外菲律宾人与菲律宾社会经济联系密切的地区主要以吕宋岛的国家首都区、中吕宋区、甲拉巴松区、民马罗巴区为主.....	193
第三节 海外移民对菲律宾社会经济发展的负面影响	196
一、人才流失问题.....	196
二、移民家庭问题.....	201
三、与移民相关的城乡贫富差距问题.....	203
四、社会文化问题.....	205
第六章 借鉴与思考：菲律宾侨务政策成效及对中国的启示	209
第一节 菲律宾侨务政策演变及评估	209
一、菲律宾侨务政策演变.....	209
二、菲律宾侨务政策评估.....	212
第二节 菲律宾侨务政策对中国的借鉴与启示	221
一、有关海外移民方面的借鉴与启示.....	222
二、有关劳工移民方面的借鉴与启示.....	228
结 语	238
参考文献	242
附 录	263
附录一 菲律宾行政区划.....	263
附录二 菲律宾常见地名汇总表.....	264
附录三 专有名词英汉对照表.....	273
附录四 海外菲律宾人相关数据统计情况.....	278
附录五 菲律宾按地区划分的人口密度情况表.....	281
附录六 菲律宾“总统奖”获奖名单（2004-2008）.....	282

附录七《2003年国籍保留和重新获得法案》	286
后 记	289

厦门大学博硕士论文摘要库

Table of Contents

Abstract in Chinese	I
Abstract in English	III
Contents in Chinese	VI
Contents in English	XI
List of Tables	XVI
List of Figures	XIX
Introduction	1
1. Purposes and Significance	1
2. Research Reviews	3
3. Methodology and Framework	8
4. Innovation, Difficulties and Shortcomings.....	10
5. Notes	11
Chapter 1 Theoretical Interpretation: Theories of International Migration and their Reviews	14
1. Concept of International Migration	14
2. Types of International Migration.....	17
3. Characteristics of International Migration.....	22
Section 2 Theories of International Migration and Literature Reviews	33
1. Motivation Theories of International Migration	33
2. Research on the Impact of International Migration and Literature Reviews	40
3. Focus on the Controversial Theory of International Migration: International Migrants and their Ties with the Development of the Exporting Countries	45
Chapter 2 Beyond Historical and Geographical Bounds: Profiles of OFs	48
Section 1 Overview of OFs	48

1. The Determined Identity of OFs	48
2. The Amount and Distribution of OFs.....	50
Section 2 Historical Review of Overseas Labor Migration in the Philippines..	57
1. Definition of OFWs	57
2. Three Waves of Migration of OFWs.....	58
Section 3 Structural Characteristics of OFWs.....	66
1. Classification of OFWs.....	66
2. Regional Distribution of OFWs	67
3. Occupational Composition of OFWS	70
4. Sex Ratio and Age Composition of OFWs.....	72
5. Geographical Distribution of OFWs.....	75
6. Marriage, Religion Composition of OFWs	78
7. Education and Literacy Composition of OFWs	78
Chapter 3 Push and Pull- Factors: the Motivation for OFs	80
Section 1 Push-Factors of the Philippines.....	80
1. Economic Factors.....	80
2. Politic Factors.....	84
3. Policy Factors	87
4. Intermediary Institutional Factors	88
5. Social Factors	89
6. Migration Network Factors	90
Section 2 Pull-Factors of the Receiving Countries or Regions	91
1. International Labor Market.....	91
2. Regional Economic Integration.....	95
3. Foreign Generous Welfare System and Social Conditions.....	96
Chapter 4 Protection and Rely: Migration Policies of the Philippines.....	101

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

厦门大学博硕士学位论文摘要库